
 آیا اینستاگرام، خانواده ایرانی را 
به سمت انحطاط می کشاند؟ 

آیا اینســتاگرام باعــث انحطاط خانــواده ایرانیان 
می شــود؟ آیا اینســتاگرام در صدد قبح زدایی از 
فرهنگ ایرانی است؟ آیا اینستاگرام به تغییر سبک 
زندگی ایرانیان کمک می کند؟ چرا کســی در برابر 

اینستاگرام مقاومت نمی کند؟! چرا...؟... آیا...؟! 
شاید سوالات فوق و دیگر سوالاتی که مطرح نشده 
به ذهن خیلی ها خطور کرده باشــد. ولی ســوال 
کلی و اساســی اینجاست که آیا تمامی پلتفرم های 
خارجی و فضای مجازی زیانبار است یا سودمند؟! 
این یک بحث کلی اســت که نه تنها در ایران بلکه 
کل نظام اجتماعی و سیاســی دنیا را درگیر خود 
کرده است. آنچه که در این میان حائز اهمیت است 
این اســت که با این پدیده چگونه برخورد کنیم و 

آن را در مسیر اصلاح هدایت کنیم. 
این روزها شاهد هســتیم که اینستاگرام عرصه ای 
برای جولان دادن زوج هــای ایرانی در کلیپ های 
کوتاه و بظاهر طنز، شــده اســت که رکیک ترین 
جمــلات و مبتذل ترین حرکات و پوشــش ها را به 
نمایش می گذارند تا مثلًا هم باعث خنده بیننده و 

هم منبع درآمدی برای خود باشد. 
نکته عجیبی که در این میان وجود دارد این است 
که این پدیده عمدتاً در استان ها و شهرهای کوچک 
رایج شــده اســت که نظارت های اجتماعی و قبح 
بسیاری از مســائل هنوز وجود دارد و خانواده های 
سنتی دچار از هم گسیختگی کلانشهرها نشده اند 
و تا حدی مســائل اجتماعی، فرهنگی و سنتی در 

این جوامع مانع از پرده دری و هتاکی می شود. 
اما شاهد هستیم برخی از زوج های جوانی که مثلًا 
خــود را بلاگــر معرفی می کنند با دیــدن آن، هر 
بیننده ای فکر می کند فاتحه خانواده ایرانی خوانده 

شده است. 
به راستی در برابر این پدیده مذموم چه باید کرد؟ 
کجای کارمــان می لنگد که تعــدادی از زوج های 
جــوان فکر می کنند اگر در این کلیپ ها از حرف ها 
و جمــلات »اروتیک و جنســی« اســتفاده کنند 

طرفداران بیشتری پیدا می کنند؟ 
اصولا چــرا متولیان امــر نمی توانند بــا کارهای 
فرهنگی مداوم و متداول ایــن بلاگرها را آموزش 
دهند که در مســیرهای دیگری به کســب درآمد 
بپردازند و اینســتاگرام را جولانــگاه هرزه نمایی 
نکنند!  در اینکــه پلتفرم های مجازی محلی برای 
کســب درآمد شده شکی نیســت و هیچکس هم 
نمی تواند با ایــن رخداد مقابله کنــد اما می توان 
مســیر و راه درســت را به این افراد نشان داد؟ آیا 
می شــود تهدیدات فضای مجازی را به فرصت های 

مفید و مناسب تبدیل کرد؟ 
این روزها شاهد هســتیم که فضای مجازی یله و 
رها شده اســت و هیچکس حاضر نیست در خود 
احساس مسئولیت نماید و با کمی زحمت این فضا 
را اصلاح کند. اگر بنا باشــد که در بر همان پاشنه 
بچرخد و کســی برای کنترل و نظارت این پلتفرم 
تلاشــی نکند قطعاً باید شــاهد انحطــاط خانواده 

ایرانی و تغییر سبک زندگی ایرانیان باشیم.

 تعطیلی پنجشنبه ها 
در دستور کار مجلس قرار می گیرد

سخنگوی هیئت رئیسه مجلس گفت: به زودی لایحه 
اصلاح ماده ۸۷ قانون مدیریت خدمات کشوری مبنی 
بر تعطیلی پنجشــنبه ها و کاهش ساعات کاری در 

دستور کار مجلس قرار خواهد گرفت.
عباس گودرزی درباره لایحه اصلاح ماده ۸۷ قانون 
مدیریت خدمات کشوری مبنی بر کاهش روزهای 
کاری و افزایش تعطیلات به خبرنگاران گفت: این 
لایحه در نوبت دســتور کار صحن مجلس شورای 
اسلامی اســت و به زودی بررسی خواهد شد. وی 
افــزود: این لایحه با تعطیلی شــنبه ها در مجلس 
یازدهــم نهایی شــد، اما به علت ایرادات شــورای 
نگهبــان بار دیگر در مجلس دوازدهم در دســتور 
کار قــرار گرفت و به کمیســیون اجتماعی ارجاع 
شد. سخنگوی هیئت رئیســه مجلس اضافه کرد: 
پس از بررســی در کمیسیون اجتماعی با تعطیلی 
پنجشنبه ها و کاهش ساعات کاری از ۴۴ ساعت به 
۴۰ ســاعت در هفته موافقت شد و اکنون در نوبت 
دســتور صحن علنی مجلس شورای اسلامی است.
گودرزی گفت: با تصویــب لایحه اصلاح ماده ۸۷ 
قانون مدیریت خدمات کشــوری مبنی بر کاهش 
روزهای کاری و افزایش تعطیلات در صحن و تأیید 
شورای نگهبان، پنجشنبه ها تعطیل و ساعات کار از 

۴۴ به ۴۰ ساعت کاهش خواهد یافت.

کلاس های دانشگاه تهران تا آخر هفته 
مجازی شد

معاونت آموزشی دانشــگاه تهران در اطلاعیه ای از 
برگزاری کلاس های درس این دانشــگاه به صورت 

مجازی خبر داد.
در این اطلاعیــه آمده اســت: تمامی کلاس های 
دانشــگاه تهران در ســطح اســتان تهران تا پایان 
هفتــه جــاری مطابــق برنامــه به صــورت غیر 
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برگزار خواهد شد.

نکتهسنج!

در حالــی که نرخ هــر دلار به ۷6 هزار تومان رســیده و 
بســیاری از اقلام و کالاهای اساســی نیز با افزایش قیمت 
همراه بوده اســت،  دولت برنامه ای بــرای کنترل قیمت ها 
ندارد و همچنان اسب ســرکش افزایش قیمت ها می تازد، 
رئیس جمهور وعده داد نمی گذاریم مشکلات مردم تداوم 
داشته باشد. از سوی دیگر ناترازی هایی که از سوی دولت 
چهاردهــم در زمینه برق، گاز، بنزین و ... اعلام می شــود 
برای کنترل این وضعیت تعطیلی بســیاری از شهرها تنها 

راهکاری است که ارائه می شود.
بــرای کمک به گذر از شــرایط موجود به دلیل ســرمای 
شدید، پویش دو درجه کمتر راه افتاده  و مردم برای کمک 
به هموطنان خود در شــهرهایی که ســرمای شدید دارد، 
به این پویش پیوســته اند تا از ایــن وضعیت بیرون برویم. 

اردبیل 26 درجه زیر صفر را تجربه کرده است.
هــر چند مردم باید برای گذر از شــرایط کنونی همکاری 
کنند اما مصرف انرژی در ادارات و ســازمان  های دولتی و 

نهادها به ویژه در تهران بسیار بالا است.
در همین حال روز گذشته رئیس جمهور در حاشیه مراسم 
تجلیل از مــدال آوران المپیک و پارالمپیک در پاســخ به 

پرسشی درباره پویش »2 درجه کمتر«، گفت؛
ما در وضعیتی قرار گرفتیم که مجبوریم امســال مقداری 
مــردم مراعات کنند؛ ســال بعد تــلاش خواهیم کرد این 
اتفاقات رخ ندهد و برای مشــکلات یــا راه پیدا می کنیم 

یا راه می سازیم و نمی گذاریم مردم مشکل داشته باشند.

به  پیوستن  پزشــکیان  مسعود 
پویش کاهش 2 درجه ای تداوم 
خواهد یافت. برای روندی که در 
کشور برقرار است باید از مردم 
عزیز کشــور عذرخواهی کنیم. 
وی افزود: مــا در وضعیتی قرار 
گرفتیــم که مجبوریم امســال 
کنند.  مراعــات  مردم  مقداری 
رئیس جمهور تاکید کرد: از مردم 
می خواهیم کمک کنند تا دست 
به دست هم دهیم و کشورمان 
رییس جمهور  کنیــم.  آبــاد  را 
همچنیــن در مراســم آییــن 
تجلیل از مدال آوران و قهرمانان 
پارالمپیک  و  المپیک  بازی های 
گفت: معتقد هســتم برای هیچ 

مشکلی در کشــور، جامعه یا در مسیر شغلی مانعی وجود 
ندارد. مانع نگاه شــخصی من است. نگاهم را اصلاح کنم یا 
راه پیدا می کنم یا راه می سازم. وی افزود: این اصل مهمی 
اســت که ما می توانیم با همکاری و همراهی، بر مشکلات 
موجود غلبه کنیم. بدون شــک، می توانیم کشورمان را به 
چشم انداز تعیین شده توسط مقام معظم رهبری برسانیم و 
در منطقه از نظر علم، فناوری، اقتصاد و الهام بخشی، رتبه 

اول را کسب کنیم.

پزشــکیان بیــان کــرد؛ ایــن 
در  بودن  اولین  و  الهام بخشــی 
منطقــه به ســادگی به دســت 
نمی آیــد و نبایــد آن را ارزان 
دشوار  مســیر  این  بفروشــیم. 
اســت و نیاز به تلاش و همت 
دارد. بایــد اختلافاتمان را کنار 
بگذاریــم و بپذیریم که قومیت، 
جنسیت، مذهب و باورهایی که 
ما را از هــم جدا می کند، نباید 
مانعی برای اتحادمان باشد. همه 
ما باید به ریسمان الهی تمسک 
کنیم و باور داشته باشیم که هر 
فردی در هر نقطه از این کشور، 
اگر تلاش کند، می تواند بهترین 
و برترین شود. وی گفت: اگر به 
همه مردم کشــورمان، توانمندی ها و تلاش های عزیزانمان 
ایمان داشــته باشیم، هیچ قدرتی نمی تواند ما را زمین گیر 
یا از میدان خارج کند. مشکل اصلی خود ما و نگاه ماست. 
اگر این نگاه اصلاح شود، ایران ما فراتر و بالاتر از جایگاهی 

خواهد بود که امروز در آن قرار دارد.
رئیس جمهــور گفــت؛ اگر بــه جوانــان، دانشــمندان، 
تولیدکننــدگان، تجــار و اقتصاددانــان میــدان بدهیم، 
مزاحمشــان نشــویم و از آن ها حمایت کنیــم، طرحی نو 

در می اندازنــد. وی گفــت: زمانی که می بینــم جوانانمان 
افتخارآفرینی می کنند، بــه آن ها مباهات می کنم، فارغ از 
اینکه چه می اندیشند و چگونه عمل می کنند. هر کاری که 
از دست دولت برای رشد این عزیزان و دیگر افتخارآفرینان 

برآید، با تمام توان انجام خواهیم داد.
پزشکیان تصریح کرد؛ به تنهایی نمی توان کاری کرد، تصور 
اینکه »من « می توانم مشــکلات را حل کنم، غلط اســت. 
ما می توانیم این کشور را درســت کنیم من نمی توانم اما 
زمانی که ما شــویم می توانیم هر کاری را انجام دهیم. به 
شــرطی که هدف ما قله های بلند و تلاش برای رسیدن به 
اوج باشــد. مهم این است که در مسیر قله باشیم حتی اگر 

در راه بمیریم.
رئیس جمهور تاکید کرد؛ باید اوج بگیریم و پهنه زندگی را 
زیر بال خود ببینم، باید برخیزیم و نوعی دیگر پرواز کنیم. 
به پروازی که شــما انجام دادید و دل همه ایرانیان را شاد 

کردید افتخار می کنیم و قدردان هستیم.
پزشــکیان گفت؛ در حد توان تلاش می کنیم که موانع را 
از سر راه شــما برداریم، خداوند یار و یاور شما باشد، شاد 
و سربلند و پیروز باشید و امیدوارم که موفقیت ها و کسب 

قله های بلندتر و پرافتخارتر برای شما ادامه داشته باشد.
آیین تجلیل از ١۰۷ قهرمان، مدال آور، مربی و سرپرســت 
بازی های تابســتانی المپیک و پارالمپیک پاریس با حضور 
مســعود پزشــکیان رئیس جمهور دیروز در سالن اجلاس 

سران برگزار شد.
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مسعود پزشکیان:

نمی گذاریم مشکلات مردم تداوم داشته باشد

معــاون اول رئیس جمهور بــا تأکید بر این کــه »بهره گیری از توان 
شــرکت های دانش بنیان و انتقال فناوری های نویــن و روز دنیا در 
اجرای طرح ها، اولویت و راهبرد دولت چهاردهم است«، گفت: پیش 
از الزام قانونی پیوســت فناوری در اجرای طرح ها باید باور و فرهنگ 
بهره گیری از توان ساخت داخلی اقلام پرکاربرد فناورانه و حمایت از 

شرکت های دانش بنیان در کشور نهادینه شود.
محمدرضا عارف دیروز در نهمین جلســه شــورای اقتصاد در ســال 
١۴۰۳ بــا تأکید بر اینکه وزرای دولت چهاردهــم در بهره گیری از 
توان شرکت های دانش بنیان پیشتاز هستند، خاطرنشان کرد: قطع 
وابستگی کشور به فناوری های سایر کشورها تنها با کمک استفاده از 
شرکت های دانش بنیان و مراکز علمی و پژوهشی امکان پذیر است 
و تجربه سالیان گذشته نشان داده است این شرکت ها در همه زمینه 

ها درخشیده اند.
معاون اول رئیس جمهور تصریح کرد: هزینه های عدم بهره گیری از 
فنــاوری های روز جهان و تکیه بر توان علمی داخلی با وجود جوانان 
نخبه و تحصیل کرده ایرانی در اقتصاد کشــور طی ســالیان گذشته 
مشهود  اســت و پیوســت فناوری در تمامی طرح ها علاوه بر الزام 
قانونی یک نیاز اساسی و مبرم کشور است تا زمینه رشد این شرکت 

های دانش بنیان نیز فراهم شود.
عارف با اشــاره به اجرای هرچه ســریع تر طرح های وزارت نفت در 
میادین مشــترک نفتی با توجــه به تأثیر اساســی آن در اقتصاد و 
درآمدهای کشور و با بیان اینکه توسعه میادین مشترک نفتی راهبرد 
دولت چهاردهم اســت گفت: در دولت چهاردهم به دنبال عددسازی 
و ارایه آمار صرف نیســتیم و می خواهیم به دور از شعارزدگی عمل 
کنیم و خوشــبختانه وزرای دولــت در هماهنگی و همکاری کامل با 

یکدیگر هستند.
معــاون اول رئیس جمهور همچنیــن به اجرای طــرح های بهبود 
و افزایــش تولیــد میادیــن مشــترک آذر در ایلام و میــدان نفتی 
مسجدسلیمان اشاره و تصریح کرد: مردم مسجد سلیمان حق بزرگی 
به گردن کشــور دارند و همچنین مردم غیور ایلام در هشــت سال 
دفاع مقدس دفاع جانانه ای در برابر دشــمنان بعثی کشور داشتند و 
وظیفه دولت است تا در اجرای طرح های بزرگ نفتی توجه ویژه ای 
به توسعه زیرســاخت ها به ویژه جاده ها و خدمات عمومی مردمان 

این منطقه داشته باشد.
همچنین در این جلسه که رئیس سازمان برنامه و بودجه، سخنگوی 

دولت، معاون علمی و فنــاوری و اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهور، 
دبیر هیأت دولت، وزرای نفت و جهاد کشــاورزی و رئیس کل بانک 
مرکزی حضور داشتند، سه طرح توسعه میادین نفتی آزادگان، آذر و 
مسجدسلیمان با سرمایه گذاری مستقیم ١2 میلیارد دلاری و تعیین 
محل تأمین این ســرمایه گذاری به تصویب رسید که این قراردادها 
بلندمــدت بوده و در طول زمان قــرارداد مجموعاً درآمدی در حدود 
١۴۰ میلیــارد دلار بــرای دولت ایجاد خواهد کــرد و در اجرای این 
طرح ها اســتفاده از ظرفیت شرکت های داخلی و دانش بنیان دیده 

شده است.
طرح »توســعه، بهبود بازیافت، افزایش تولیــد و انجام عملیات بهره 
برداری میدان مشــترک نفتی آزادگان« با پیشــنهاد وزارت نفت و 
بعنوان بزرگترین پروژه های نفتی کشــور با هــدف تولید برآوردی 
تجمعی اضافی حدود هزار و ۷6۵ میلیون بشــکه طی ســه سال به 
تصویب اعضای شورای اقتصاد رسید. همچنین طرح »بهبود بازیافت، 
افزایش تولید و انجام عملیات بهره برداری میدان مشترک نفتی آذر« 
با ســرمایه گذاری یک میلیارد دلاری و اضافه شــدن ١۷۷ میلیون 
بشکه تولید نفت در طی 2۰ سال قرارداد به ظرفیت تولید نفت کشور 

دستور دیگر جلسه بود که به تصویب اعضا رسید.
در ادامه این جلســه که به ریاســت معاون اول رئیس جمهور برگزار 
شــد، طرح »توسعه و بهره برداری یال شــمالی میدان نفتی مسجد 
سلیمان« با سرمایه گذاری 2۵۷ میلیون دلاری و هدفگذاری افزایش 

تولید 2١ میلیون بشکه نفت طی 2۰ سال قرارداد مصوب شد.
اصلاح مصوبه مورخ ١۴/۰۸/١۴۰۳ شورای اقتصاد در خصوص تعدیل 
نرخ عوارض آزادراهی دولتی کشــور از دیگر مصوبات این جلسه بود 
کــه با رویکرد عدالت در دریافت عوارض آزادراهی بر اســاس میزان 
پیمایــش به تصویب اعضا رســید و در این راســتا پرداخت عوارض 
آزادراهی بر اســاس میزان پیمایش در آزادراه محاسبه خواهد شد و 
همچنین کاربران دایمی و شخصی آزادراه و کاربران عمومی بر اساس 

میزان تردد در ماه مشمول تخفیف خواهند شد.
در راســتای این مصوبه و با هدف کاهش تصادفات و تلفات ناشی از 
تلفات جاده ای مقرر شد از طریق هوشمندسازی سامانه ها و فناوری 
ها، دیجیتال سازی سازمان راهداری و حمل و نقل جاده ای بخشی از 
منابع حاصل از افزایش عوارض آزادراهی به منظور توســعه فناوری و 
سامانه ای با اولویت استفاده از ظرفیت های شرکت های دانش بنیان 

صرف شود.

معاون اول رئیس جمهور:
طرح اصــلاح قانون مهریه بار دیگر در مجلس دوازدهم از ســوی ۳۰ تن از نمایندگان کلید راهبرد دولت، توسعه میادین مشترک نفتی است

خورده است.
اصــلاح قانون مهریه یکی از موضوعاتی اســت کــه در مجلس یازدهم از ســوی تعدادی از 
نمایندگان مطرح و طرحی در این زمینه تدوین و برای بررسی به کمیسیون قضایی و حقوقی 
ارجاع شــد. »طرح اصــلاح قانون نحوه اجرای محکومیت های مالی و مهریه« در کمیســیون 
قضایی و حقوقی پس از چندین جلســه و با حضور کارشناســان مربوطه، به تصویب رسید و 
جهت بررسی در جلســه علنی تقدیم هیئت رئیسه مجلس شد. اما طرح اصلاح قانون مهریه 
علیرغم اینکه چندین بار در دســتورکار هفتگی جلســه علنی قرائت  شد در نوبت دستورکار 
قرار نگرفت و در نهایت هم عمر مجلس یازدهم به پایان رسید و این طرح بررسی نشد. طرح 

مذکور با هدف حبس زدایی و قضازدایی از سوی وکلای ملت تدوین شده بود.
به گزارش تســنیم، نمایندگان مجلس دوازدهم بــار دیگر طرح »اصلاح موادی از قانون نحوه 
اجــرای محکومیت های مالی و برخی از احکام مهریه«کلیــد زده و با ۳۰ امضا تقدیم هیئت 
رئیسه مجلس کرده اند. این طرح برای مطالعه و ارائه پیشنهادات نمایندگان در سامانه مربوطه 

بارگذاری شده است.
در ادامه طرح مذکور برای بررسی جزیات به کمیسیون قضایی و حقوقی به عنوان کمیسیون 
اصلی و فرهنگی به عنوان کمیسیون فرعی ارجاع خواهد شد. پس از بررسی کلیات و جزئیات 
این طرح در کمیســیون های مربوطه گزارش آن جهت بررســی در جلسه علنی تقدیم هیئت 

رئیسه مجلس می شود تا در جلسه علنی مورد ارزیابی قرار گیرد.
بنابراین گزارش، در مقدمه دلایل توجیهی این طرح آمده اســت که نظر به نوســان شدیدی 
کــه اخیراً در خصوص قیمت ســکه و طلا رخ داده اســت برخــی از محکوم علیهم که مأخذ 
تقســیط دین آنها ســکه طلا بوده اســت مانند محکومان پرداخت مهریه در پرداخت اقساط 
دین خود دچار مشکل شده اند. با توجه به اینکه عدم پرداخت اقساط محکوم به موجب حبس 
محکوم علیه می شود، این اشخاص مجبور به طرح دعوای تعدیل اقساط محکوم به خواهند بود. 
نظر به اینکه این دعوا خارج از نوبت رسیدگی نمی شود و نیز نظر به اینکه در شرایط اقتصادی 
کنونی امکان طرح انبوهی از دعاوی تعدیل محکوم به وجود دارد این امر علاوه بر ایجاد مشکل 
برای قوه قضائیه موجب بروز مشــکل برای محکومان مالی می گردد. این طرح در راستای حل 

مشکل مذکور که در آینده نیز امکان بروز آن وجود دارد تدوین شده است.
بنابرین گزارش، با توجه به اینکه این طرح در مجلس یازدهم بررســی شده بود، طرح مذکور 
از طریــق ماده ١۳۷ آیین نامــه داخلی، بار دیگــر در مجلس دوازدهم کلید خورده اســت. 
بنابراین گزارش، طبق ماده ١۳۷ آیین نامه داخلی مجلس شــورای اسلامی در ابتدای هر دوره 
قانونگذاری، هیأت رئیســه صورتی از طرح ها و لوایحی را کــه از مجلس قبل معوق مانده به 
وسیله معاونت قوانین تهیه میکند و در اختیار نمایندگان میگذارد و صورتی نیز برای دولت 
ارسال میدارد. هر یک از طرح ها و لوایح معوقه که لزوم رسیدگی به آن به وسیله بیست و پنج 
نفر از نمایندگان یا از طرف دولت تقاضا شــود، طبق آییننامه به کمیسیونهای مربوطه ارجاع 
میشود و کمیسیونها رسیدگی را به ترتیب مندرج در این آیین نامه انجام می دهند. هرگاه شور 
اول آن طرح ها یا لوایح قبلًا خاتمه یافته باشد رسیدگی به طرح یا لایحه با پیشنهاد کمیسیون 

و تصویب مجلس یک شوری انجام خواهد شد.

جزئیات اصلاح قانون مهریه در مجلس دوازدهم

امیر ولی وند در همایش ملی فرماندهی و کنترل جنگ شناختی:

نباید از جنگ های آینده غافل شد
فرمانده دانشــگاه فرماندهی و ســتاد )دافوس( ارتش گفت: باید تمام تجارب و 
آموزه های جنگ های گذشته را بکار گرفته و به هیچ عنوان از آینده غافل نشویم 

و جنگ شناختی را جدی بگیریم.
امیر سرتیپ حسین ولی وند در نخستین همایش ملی فرماندهی و کنترل جنگ 
شناختی در دانشگاه فرماندهی و ستاد ارتش )دافوس(،گفت: با هماهنگی ستاد 

ارتش جمهوری اســلامی ایران و ســتاد کل نیروهای مســلح قرار شد همایش 
جنگ شــناختی را کلید بزنیم و نیروها و دانشگاه ها به فراخور حال و بر مبنای 
مولفه های جنگ شــناختی اقداماتی برای پیش همایش جنگ شــناختی که در 
بهمن ماه برگزار می شــود، انجــام دهند که در حال حاضر مشــغول اجرای آن 
هســتند. وی افزود: مقوله بسیار مهم فرماندهی و کنترل جنگ شناختی توسط 
نیروهای مســلح انجام می گیرد. این همایش یک همایش بین المللی اســت نه 

صرفاً یک همایش ملی. 
فرمانده دانشــگاه فرماندهی و ســتاد ارتش اظهار کرد: ما تجربه جنگ، دفاع و 

موارد دیگر را داریم اما  حوزه جنگ شناختی با مدل های قبلی متفاوت است.

ولی وند تاکید کرد: هوشمندســازی فرماندهی و کنترل همانگونه که شــعار این 
همایش اســت باید مورد توجه قرار بگیرد. اعتقاد دارم به هیچ عنوان هیچ مدلی 
از فرماندهی و کنترل نباید فراموش شــود. وی بــا تاکید بر این که »نباید دچار 
غافلگیری های تاکتیکی، عملیاتی و راهبردی شــویم« تصریح کرد: رویدادهای 
مختلفی کــه هم اکنون در جهان در حال وقوع اســت مانند جنگ روســیه و 
اوکراین و تحولات ســوریه و سایر اتفاقات نشانگر این است که باید تمام تجارب 
و آموزه های گذشــته را  به کار بگیریم ولی به هیچ عنوان از آینده غافل نشویم 
و جنگ شــناختی را جدی بگیریم. وی افزود: ســعی می کنیم نسل جوان را که 

تجربه جنگ و دفاع مقدس را ندارند با مفاهیم جنگ شناختی آشنا کنیم.

معــاون هماهنگ کننــده ارتش گفت: بحث جنگ چیزی نیســت که فکر کنیم 
وجود ندارد و با مذاکره و سازش، مسائل حل وفصل می شود؛ جنگ همیشه وجود 
داشــته اســت و امروز هم هســت و در آینده هم خواهد بود، آیا ما می توانیم بر 

مبنای تجربیات جنگ های گذشته جواب آینده را بدهیم؟ نه.
امیر حبیب الله سیاری معاون هماهنگ کننده ارتش جمهوری اسلامی ایران دیروز 
در نخســتین همایش ملی فرماندهی و جنگ شناختی که در محل دافوس آجا 
برگزار شــد، گفت؛ دشمنان با تسلط بر مغزها می خواهند یک ملت و سرزمین را 
تحت ســلطه دربیاورند؛ باید مغزها را حفظ کرد چون اگر به مغزها تسلط یابند، 

سایر اقدامات مؤثر واقع نمی شود.
وی افزود: بحث جنگ چیزی نیســت که فکر کنیم وجــود ندارد و با مذاکره و 
سازش، مسائل حل وفصل می شود؛ جنگ همیشه وجود داشته و امروز هم هست 
و در آینده هم خواهد بود. آیا ما می توانیم بر مبنای تجربیات جنگ های گذشته 

جواب آینده را بدهیم؟ نه، نمی توانیم.
معــاون هماهنگ کننده ارتش گفت: تجربیات دفاع مقدس گنج اســت و از این 
تجربیــات باید اســتفاده کرد اما، آیا ســلاح هایی که در دفاع مقدس داشــتیم 
به تنهایی جوابگوی نیازهای فعلی اســت؟ مشخص است که نمی توانیم با تکیه بر 

آن جواب آینده را بدهیم؛ از آن تجربیات باید بهره برد اما برای آینده باید تلاش 
و کوشش جدیدی کرد.

وی عنــوان کرد: بی توجهی بــه تهدیدات و فناوری های نویــن قطعاً ما را دچار 
غافلگیری راهبردی می کند و هم چنین لازم اســت که به بحث های شالوده شکن 
در جنگ هــا توجه داشــت، هم چنیــن بی توجهی به تهدیدات حــال و آینده و 
فناوری های نویــن قطعاً ما را دچار غافلگیری فناورانــه خواهد کرد؛ اگر به این 

مسائل دقت نداشته باشیم، دچار غافلگیری فناورانه و راهبردی خواهیم شد.
امیر ســیاری اضافه کرد: اگر ملت و کشوری هم دچار غافلگیری راهبردی شود 
یعنــی کلًا صحنه را واگذار کرده، چه بخواهد و چه نخواهد، غافلگیری راهبردی 
یعنی صحنه را واگذار کرده است، به این دلیل به بحث های حوزه های برترساز و 

شالوده شکن در جنگ های حال و آینده باید توجه کرد.
وی خاطرنشــان کرد: ما از شرکت های دانش بنیان و نخبگان استفاده می کنیم تا 
دچار غافلگیری فناورانه و راهبردی نشــویم. در ارتش جمهوری اسلامی ایران به 
موضوعات برترســاز و شالوده شــکن توجه خاصی می شود که یکی از موارد مهم 

علوم شناختی است.
معــاون هماهنگ کننــده ارتش گفت: باید هوشــمندی و میــزان آگاهی طیف 
خاکســتری را بالا برد تا بتوانیم از جنگ شناختی جلوگیری کنیم. اولین سلاح  
پیشــگیرانه و مقابله در جنگ شناختی، ارتقاء هوش اجتماعی است. اگر از هوش 
اجتماعی مناســبی برخوردار باشــیم یعنی با توانایی شناخت خود و دیگران در 

سطح اجتماعی می توانیم از جنگ شناختی جلوگیری کنیم. 
وی ادامه داد: دومین ســلاح آگاهی بخشــی به جامعه اســت؛ هرقدری جامعه 
نســبت به این مسائل  آگاه تر باشــد، توان ما در مقابله با جنگ شناختی بیشتر 
اســت. بهترین راه مقابلــه با جنگ شــناختی نیز ارتقای آگاهــی میان طیف 
خاکستری و هوشیاری عمومی اســت. طیف خاکستری همه جا تأثیرگذار است 
 و باید هوشــمندی و میــزان آگاهی آن ها را بالا برد تا مــا بتوانیم از این جنگ 

جلوگیری کنیم.

امیر سیاری:
 بحث جنگ با مذاکره و سازش 

حل و فصل نمی شود

فرهاد خادمی

اخبـــار


